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Komise se snaží uklidnit obavy z přílivu obilí na
Ukrajině
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„Pro země jako Polsko a Rumunsko je to velmi obtížné,“ zdůraznila

sociálnědemokratická poslankyně Clara Aguilera.

[SHUTTERSTOCK]

Evropská komise zdůraznila, že si je vědoma a uvědomuje

si dopad, který mají takzvané pruhy solidarity EU na

podporu vývozu obilí z Ukrajiny na sousední země, jako je

Rumunsko nebo Polsko.

EU zahájila iniciativu pruhy solidarity na konci května 2022 s cílem

pomoci Ukrajině vyvážet zemědělské zboží všemi možnými cestami

– včetně železniční, silniční a říční dopravy – tváří v tvář narušením

způsobeným ruskou válkou.
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Téměř rok po začátku války se opatření osvědčila: Podle Michaela

Scannella, zástupce generálního ředitele Komise, byly v prosinci

vyvezeny solidárními cestami celkem tři miliony tun obilí.

"Nikdo nepředpovídal takovou úroveň úspěchu, když byly spuštěny

pruhy solidarity, ale samozřejmě to stojí za narušení místního

obchodu v sousedních zemích," řekl Scannell zákonodárcům během

zasedání zemědělského výboru Evropského parlamentu. týden.

Zatímco pruhy solidarity měly usnadnit dopravu přes sousední

země, jako je Rumunsko, do širší EU a na globální trhy, farmáři z

těchto zemí opakovaně varovali , že velké množství obilí uvízne v

příhraničních oblastech, kde vytlačují místní producenty z trhu.

Například v září rumunští producenti obilí varovali , že příliv

ukrajinského obilí prostřednictvím iniciativy Solidarity Lanes je tlačí

blízko bankrotu.

Komise v té době trvala na tom, že to nemá žádný negativní dopad

na jednotný trh, ale Scannell připustil, že problém je třeba řešit, a

slíbil, že si to Komise „velmi uvědomuje“.

https://www.euractiv.com/section/agriculture-food/news/commission-refutes-eu-farmers-plight-over-influx-of-ukrainian-grain/
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Komise vyvrací situaci zemědělců v EU kvůli přílivu ukrajinského obilí

Rumunští producenti obilí varovali, že příliv ukrajinského obilí

přes takzvané „cesty solidarity“ EU je tlačí blízko bankrotu, ale

Evropská komise trvá na tom, že to nemá žádný negativní dopad na

jednotný trh.

Je potřeba lepší logistika

Vysvětlil, že potřebná opatření jsou zlepšená logistika, včetně

lepších silničních, železničních a nákladních spojení, které pomohou

přepravovat obilí dále a lepší skladovací prostory v dotyčných

zemích.

"V tomto ohledu probíhá mnoho velkých investic," zdůraznil

Scannell. Neuvedl však částku ani časový harmonogram a

nepotvrdil, zda tyto investice pocházejí z fondů EU, národních nebo

soukromých fondů.
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I když je řešení těchto problémů „velkou prioritou“, pruhy solidarity

„budou nakonec fungovat ve prospěch těchto sousedních zemí,“

ujistil a zmínil „rozsáhlé nové trhy“, které budou mít k dispozici,

jakmile EU dále integruje Ukrajinu.

Zákonodárci, zejména ti z dotyčných zemí, však byli přesvědčeni

méně.

„Pro země jako Polsko a Rumunsko je to velmi obtížné,“ zdůraznila

socialistická europoslankyně Clara Aguilera během setkání a vyzvala

ke konkrétní pomoci a „zvýšené podpoře ze strany Evropské

komise“ zemím, které s Ukrajinou sdílejí hranici.

Kukuřice ponechána nesklizená

Rumunský europoslanec Daniel Buda si mezitím přečetl zprávu,

kterou obdržel od farmáře v zemi.

„Prosím, vezměte tyto [zemědělské] produkty do Afriky, kde je

skutečně potřebují,“ stálo ve zprávě.

Farmář dále podrobně popsal, jak ceny producentů kukuřice klesly

hluboko pod výrobní náklady, což ho přimělo nesklidit svých 200

hektarů kukuřice. "Nechám to na divokých zvířatech, protože

sklizeň za to nestojí," vysvětlili.

Zemědělci, jako je tento, „čekají, až uslyší řešení,“ zdůraznil Buda a

obvinil Komisi, že „pouze vytváří zjištění“, spíše než přijímá

opatření.

Scannell také poznamenal, že tématům, jako jsou pruhy solidarity a

problémy s nimi spojené, se bude velmi pravděpodobně také řešit

nadcházející summit EU-Ukrajina na začátku února.

Poté, co světové ceny potravin v měsících následujících po ruské

invazi na Ukrajinu prudce vzrostly, cenové tlaky v poslední době

poněkud polevily, přičemž světové ceny potravin byly v prosinci

podle indexu cen potravin FAO nižší než o rok dříve.

https://www.consilium.europa.eu/en/meetings/international-summit/2023/02/03/
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Mezitím ukrajinské ministerstvo zemědělství v prosinci oznámilo, že

Ukrajina během sklizně sklidila 44 milionů tun obilí.

Komisař pro zemědělství prosazuje větší rozpočet EU na zemědělství, aby čelil
inflaci

Podíl společné zemědělské politiky (SZP) na rozpočtu EU by se měl

v příštím sedmiletém finančním programu počínaje rokem 2028

zvýšit, podle komisaře EU pro zemědělství Janusze

Wojciechowského, protože prudce rostoucí inflace se podepsala na

zemědělsko-potravinářském sektoru EU. 

[Editoval Natasha Foote / Alice Taylor]
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